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گفت وگوی»جوان« با شاعر،ترانه سرا و مجری برنامه»مضيف«

 »سلام فاطمه« را در اوج بلوای 
زن زندگی آزادی سرودم

    معصومه طاهری
س�يدجواد پرئ�ی، ش�اعر و ترانه س�رای 
سرودهای مذهبی امس�ال يکی از بهترين 
برنامه ه�ای م�اه رمض�ان صداوس�يما را با 
عنوان »مضي�ف« روی آنتن ب�رد. برنامه ای 
که کليپ های آن در فضای مجازی به خوبی 
موج س�از ش�د. او در عرصه مداحی، شعر، 
ترانه س�رايی و اجرا فعاليت دارد. اين روزها 
از او نماهنگ های مشهور با صدای مداحان 
شناخته شده در رس�انه ها می بينيم که در 
فضای مجازی پربازديد شده است. »جوان« 
با اين فعال فرهنگی گفت وگو کرده اس�ت. 

    
ش�ما در حوزه ه�ای مختل�ف هنری 
از جمله، شعر ترانه س�رايی، مداحی 
و حالا اج�رای تلويزيونی دس�تی بر 
آتش داريد، آيا اين باع�ث تداخل يا 

پيچيدگی نشده است؟
 نه، من همیشه هنر را دوست داشتم، به همین 
خاطر به اغلب رش��ته های هن��ری علاقه مند 
هستم و درگیر ش��ده ام. البته امام حسین)ع( 
هم به كارهایم بركت می ده��د. چنانکه علاوه 
بر نوشتن، مداحی و ترانه سرایی اخیراً به لطف 
امام حسین)ع( وارد كار اجرا هم شدم. هرچند 
مجری نیس��تم، ولی آق��ا كمک كرد ت��ا از آن 
هم بهره ببرم. اصولاً ابایی ب��رای تجربه كردن 
شیوه های هنری ندارم، زیرا معتقدم پایان یک 
هنرمند زمانی اس��ت كه قالب پذیر باش��د، لذا 
سعی می كنم هیجانات مختلف هنری را تجربه 
كنم، اما اعتبارسوزی نکنم و هیچ وقت پایم را 

در كفش فرد متخصص نمی كنم.
 شما آثار خوب و تأثيرگذاری در حوزه 
کودک و نوج�وان داريد، مث�ل ترانه 
»دفتر نقاشی«، »روزه اولی ها« و سلام 
فاطم�ه. اي�ن تجربه چگون�ه برايتان 

ميسر شد؟ 
لطف خدا و كمک امام حسین)ع( بود. در آغاز 
شعر و آهنگ »روزه اولی ها« را به انجام رساندم 
و بعد از آن سجاد ش��یرافکن، حسین فرزندی، 
آقای صیادی و دوستان دیگر در ساخت پروژه 
به صورت سرود كمک كردند كه با اقبال خوبی 
هم مواجه ش��د. كار برای كودكان را دوس��ت 
دارم، حتی »لالایی« هم می نویس��م، ولی در 
توزیع مطالب به تقدم و تأخر حساس هستم تا 
كار خوب و مؤثر باشد، درحالی كه اصلًا در این 
حوزه متخصص نبودم به لطف خدا كاملًا اتفاقی 
سرودها بین مردم و به خصوص بچه ها جا افتاد. 
البته در این زمینه یک تجربه موفق هم داشتم.

چه تجربه ای باعث شد با قوت بيشتری 
در اين زمينه وارد شويد؟

شعری به نام »دریای آرامش« سرودم و به آقای 
هلالی دادم، ایشان خواند و ترانه به دل دوستان 
ماوا نشست كه س��رودی از آن ساختند و خیلی 
اتفاقی مورد اس��تقبال قرار گرفت، برای همین 
تصمیم گرفتم برای كودكان و نوجوانان كار كنم 
و بعد از آن ش��عر »مداد رنگی« را نوشتم و همان 
توفیق حاصل شد. معتقدم در حوزه كودك باید با 
تحقیق و مطالعه كار كرد تا مدیون گوش مخاطبان 
نشویم. متأسفانه بخش زیادی از تولیدات كودك 
و نوجوان خوب نیست، چون ملاحظاتی كه باید 
رعایت نشده است. البته من نمی توانم به آقایانی 
كه سابقه زیادی دارند ایراد بگیرم و بگویم بیشتر 
كارها از لحاظ روانشناسی غلط است و بعضی از 
كارهای مربوط به كودك و نوجوان خارج از قاب 
است، اما سعی می كنم حداقل كارهای مربوط به 

خودم با تحقیق همراه باشد.
س�روده های  ش�ما عمدتاً جوششی 

است يا کوششی؟
هر دو. در س��ال های اخیر صرفاً كارها جوششی 
بوده، اما هرچه جلوتر آمدم این دو را با دانش همراه 

كردم تا كارها هدفمند و تأثیرگذار باشند.

  در کارهای خود توسل هم داريد؟
قطعاً من در زندگی هر چیزی كه می خواهم با 
توسل به اهل بیت بوده است، زیرا به نظرم خیلی 
از كارها زمانبر و طولانی است، درحالی كه اگر 
سوار بر كشتی امام حسین)ع( شویم با سرعت 
و تأثیر بالا می رود. من همیشه در توسلاتم امام 
حسین)ع( را به دو عزیزشان رقیه خاتون)س( 
و علی اصغر )ع( قسم می دهم كه هرچه دارم از 

این دو بزرگوار است.
 کار زيبای »سلام فاطمه« چطور خلق 

شد؟
 آن روزها كه اوج اغتشاشات و بلوای بی حجابی 
بود، به من گفتند س��روده ای درب��اره حجاب 
بنویس تا بچه های هیئ��ت آن را بخوانند و دم 
بگیرند. من با توسل به حضرت زهرا)س( شعری 
نوش��تم و به لطف خدا كار گرفت و با استقبال 

خوبی نیز مواجه شد و این هم روزی ما بود.
 ش�عرهايی ک�ه می گويي�د ب�ر ريتم 

مداحی است؟
من براس��اس ضرباهن��گ و ریتم بیان ش��عر 
می گویم، اتفاقاً تنظیم خیلی در قالب تركیب 

آكاپلاست.
 برخ�ی مداح�ان در تنظي�م ريت�م 
س�روده های خ�ود از ترانه ه�ای 
لس آنجلس�ی گرته برداری می کنند، 

نظر شما چيست؟ 
به نظرم گاهی قطعه ای ناخواسته كار می شود 
كه تعمدی نیست و البته هوش موسیقی، هوش 
قابل تش��خیصی نیس��ت. من خودم كارهایی 
س��اختم كه برعکس آنه��ا از ریتم س��روده ام 

اس��تفاده كردند یا مداحان دیگری سبک شان 
مورد تقلید قرار گرفته اس��ت، ب��ه نظرم مهم 

محتوای سروده است.
  کدام کارهايتان را بيشتر دوست داريد؟

كارهایی كه بیشتر به دلم نشسته را به حضرت 
رقیه)س( تقدیم كرده ام یا برای حضرت زهرا)س( 
انجام داده ام، مثل شعر »اگه میشه اسم منو بگو به 

گوشش بابات...« كه دوستش دارم.
در م�اه مب�ارک رمضان ش�ما مجری 
برنامه »مضيف« بوديد، چطور شد که 

وارد حوزه اجرا شديد؟
پیش از این تجربه اجرا داشتم، ولی در یکی از 
برنامه های نیمه شعبان میهمان بودم كه بعد از 
اتمام برنامه سعید موسوی به من گفت تو برای 
اجرا خوب هستی و پیشنهاد مجری گری برنامه 
»مضیف« را داد، من هم به طمع همجواری امام 

حسین)ع( با اینکه لیاقت نداشتم، پذیرفتم.
 »مضيف« برنامه چالشی بود. اين برای 

شما سخت يا استراس زا نبود؟
نه، چون وقتی انسان استرس دارد و كار برایش 
سخت اس��ت كه نداند چه می كند یا اشراف به 
موضوع ن��دارد. از طرفی م��ن مداحی كرده ام 
و روضه خوان ه��ا خیلی بیش��تر از خواننده ها 
و مجری��ان تجربه اج��رای زنده دارن��د، برای 
همین اس��ترس اجرا نداشتم. از طرف دیگر به 
دلیل اینکه اهل مطالعه و تحقیق هستم دایره 
واژگان و اطلاعاتم به حدی بود كه با مش��کل 

نشدم. مواجه 
کدام يک از برنامه های »مضيف« دل 

شما را تکان داد؟
قس��مت هایی كه میهمانان خارجی حضوری 

یا تلفنی از نقاط مختلف دنیا داش��تیم، خیلی 
برایم جالب ب��ود. مثلًا فردی 20 س��ال دلش 
می خواست كربلا بیاید، اما نمی توانست. وقتی 
به او گفتم از امام حس��ین)ع( چه می خواهید 
فقط گفت عاقبت بخیری بچه های��م را از امام 
می خواهم تا حسینی شوند. تماشای این شکوه 
و عظمت انس��ان را زیرورو می ك��رد. به نظرم 
باش��کوه ترین بخش های این برنامه ارتباط با 

مردم در سراسر دنیا بود.
ب�رای مداح�ی خ�ارج از کش�ور هم 

رفته ايد؟
 اینکه صرفاً برای مداحی بوده باش��د نه، اما به 
كشورهای عراق، لبنان و سوریه رفته ام و آنجا از 
من خواسته اند كه مداحی هم داشته باشم. ولی 
یادم اس��ت زمانی به خاطر تصمیم خانوادگی 
به امارات رفته بودیم كه آنجا اذان در مس��اجد 
بدون ذكر اشهد ان علیاً ولی الله بود تا اینکه شب 
میلاد امام حس��ن مجتبی به مسجد شیعیان 
رفتیم، مؤذن كه افغانستانی بود اذان سوزناك 
و زیبایی خواند، وقتی به اشهد ان علیاً ولی الله 
رسید اشک همه در مسجد درآمد، آنجا دیدم كه 

چقدر امام علی)ع( غریب و مظلوم است. 
دغدغه  ش�ما به عن�وان ي�ک فعال 

فرهنگی و مذهبی چيست؟
 دوس��ت دارم كاری كنم مرزها شکسته شود و 
همه فراتر از مرزهای داخلی باشیم. متأسفانه 
اغلب كارهای فرهنگی و مذهب��ی ما خوراك 
داخل��ی دارد، درحالی كه باید ب��رای خارج از 
كش��ور و ایرانیان خارج تولی��دات فرهنگی و 
مذهبی داشته باشیم، چون ش��رایط آنها با ما 
فرق دارد. یکی، دو س��ال روی این كار تمركز 
كردم و الحمدلله ج��واب هم گرفت��م. یکی از 
آرزوهایم تولید محتوای خاص برای كشورهای 

اسلامی است.
چرا برخ�ی از مداحان وارد مس�ائل 

سياسی نمی شوند؟
من نگاهم ب��ه انقلاب اس��لامی اس��ت، چون 
در جمهوری اس��لامی هرچند مهم اس��ت اما 
مسئولان بعضاً اشتباه می كنند، درحالی كه خط 
و مسیر انقلاب اسلامی هیچ اشتباهی ندارد و 
جهانی است. ما باید این جریان انقلاب اسلامی 
را كه با خون هزاران شهید به ثمر نشسته است 
ادامه دهی��م و بدانیم زیر چه پرچمی س��ینه 
می زنیم. شخصاً اعتقاد دارم كه امروز این مسئله 

خیلی اهمیت دارد.
فکر می کنيد مداحی عربی بر فارسی 

تأثيرگذار بوده يا فارسی بر عربی؟
در ح��وزه موس��یقایی، زب��ان عربی پیش��تاز 
و س��ردمدار اس��ت، بعد از آن تركی و فارسی. 
در مداحی ح��س من این اس��ت، هرچند طی 
50تا60 سال گذشته خیلی اقتباس داشتیم، 
اما در 20 سال گذشته این روند برعکس شده 
و مداحی فارس��ی تأثیرگذار و جریان ساز بوده 
اس��ت، نه فقط در فرم و محت��وا، بلکه به لحاظ 
ساختاری ما مداحان موفق خوبی داریم كه هر 
كدام به تنهایی ستاره هستند و می توانند این 

خلأ را به طور شایسته پر كنند.
کراماتی هم از اهل بيت)ع( ديده ايد؟

بسیار زیاد. از همان ابتدا یادم است ادبیاتم در 
كنار سایر دروس اصلًا خوب نبود و ضعیف بودم. 
از سن 14 سالگی دوست داشتم بنویسم  و شعر 
می گفتم، اما مسخره ام می كردند. یک بار نامه ای 
نوشتم و داخل ضریح امام رضا)ع( انداختم كه 
لطفی بر من كنید. این ماجرا گذشت تا چند ماه 
بعد در ماه محرم حاج منصور ارضی جلسه ای 
با شاعران داش��ت، به من گفتند برو شعرت را 
بخوان. من رفتم و یکی از شعرهایم را خواندم. 
حاج منصور گریه كرد و بقیه هم اشک ریختند، 
همان فردی كه من را خیلی مسخره می كرد به 
من گفت یک بیت از ش��عرت را برای یادگاری 
به من بده. واقعاً اهل بی��ت)ع( عنایت كردند و 
زندگی ام را تغییر دادند. از اهل بیت خواس��تم 
در این حوزه موفق باشم كه اگر مادر صدایم را 
شنید از من روی برنگرداند. بعدها دوره دیدم و 

كوشش كردم تا علم به این كار را پیدا كنم.

پرئی : اغلب کارهای فرهنگی و 
مذهبی ما خوراک داخلی دارد 
درحالی که باید ب��رای خارج از 
کشور و ایرانیان خارج تولیدات 
فرهنگی و مذهبی داشته باشیم 
چون شرایط آنها با ما فرق دارد

مداحی فارس��ی طی 20سال 
گذشته تأثیرگذار و جریان ساز 
بوده اس��ت، نه فق��ط در فرم و 
محتوا، بلکه به لحاظ ساختاری 
ما مداحان موفق خوبی داریم

امام صادق عليه السلام: 

ه�ر ک�س خوب�ی ب�کارد، 
خش�نودی درو می کند و هر 
کس ب�دی بکارد، پش�يمانی 
می چين�د. ه�ر ک�س هرچه 

بکارد، همان را درو می کند.

کافی، ج ۲، ص ۴۵۸، ح ۱۹

عروسک گردان جناب خان:
 نمايش عروسکي را جدي بگيريد 
چون کودکي مهم ترين دوره است

عروس��کي  نمایش��گران 
فلسفه ش��ان در دیده نشدن 
است تا عروسک ها روح داشته 
باش��ند، اما مدیران باید اینها 
را ببینند؛ در واق��ع این دیده 
نشدن نباید از طرف مدیران 
باشد. من براي مدیاها تفاوتي 
قائل نیس��تم، فقط همیش��ه 
مي گویم كاره��اي كودك را 
جدي بگیرید، چون مهم ترین 
دوره زندگ��ي اس��ت. بچه ها 

گناهي ندارند یک زماني نام هاي بزرگي در این عرصه فعالیت 
كرده اند و امیدوارم استعدادهاي جدیدي ظهور كنند. 

محمد بحراني، صداپیشه جناب خان در سخناني با بیان این 
مطلب در اختتامیه اولین دوره جشنواره نمایش عروسکي 
تلویزیوني گفت: من خودم را همیشه مدیون مریم سعادت 
مي دانم كه من را در دوران تئاتر دانشجویي كشف كردند. 
اولین بار عروس��ک گرداني تلویزیوني را هم در كار ایشان 
انجام دادم و از آقاي اعلمي هم عروسک گرداني آموختم. 
به عنوان یک شهرستاني از شیراز آمده بودم و در خوابگاه 
هادي حجازي فر را دیدم و بخشي از تندرستي ام را مدیون 
ایش��انم. الان كه تصویر هادي حجازي فر را در تلویزیون، 
شبکه نمایش خانگي و س��ینماها مي بینم چشمم خیس 

مي شود و او را افتخار هنرهاي زیبا مي دانم. 
در ادامه بحراني این نکته را خطاب به مدیر شبکه كودك گفت 
كه این كار عروسکي را جد ي بگیرید تا این نمایش ها به رونق 

برسند. نمایشگران عروسکي واقعاً مظلوم هستند. 
در بخش دیگري از این مراسم، هادي حجازي فر، 
بازیگر سینما و تلویزیون از علایقش به حوزه كودك 
و آثار عروسکي مي گوید و تأكید مي كند: نفوذ كار 
كودك از نفوذ پدر و مادر بیش��تر است. وقتي پاي 

عروس��ک به میان مي آید، تماشاگر مهربان تر 
مي شود. 

حجازي فر  عنوان كرد: وقت هایي 
شده كارهایي مي بینم كه به  رغم 
اینکه در تنهایي ب��ه آن كارها 
مي خن��دم، اما وقتي پس��رم 
هست ترجیح مي دهم كانال 
آن اث��ر را عوض كن��م. نفوذ 
كار كودك از نفوذ پدر و مادر 
بیشتر است و نیاز به مطالعه و 
تحقیق دارد. جنس شوخي اي 
كه این كارها ب��ا بچه ها دارند 

نباید از محیط مدرسه عقب تر 
و نه جلوتر باشد. 

حجازي فر ی��ادآور ش��د: در 
حوزه بزرگسال هم وقتي پاي 
عروس��ک مي آید، تماش��اگر 
مهربان تر مي ش��ود؛ الان هر 
چه بگویی��د مخاط��ب ایراد 
مي گیرد، اما مردم با عروسک 
مهربان ترن��د و راحت ت��ر او 
را مي پذیرن��د. مي توانی��م 
قراردادهاي جدی��د را بدون 
توضیح خاص با مخاطب ببندیم. م��ن در مقام بازیگر باید 
مقدمه چیني كنم، اما عروسک امکان بي نظیري به فانتزي 

و تخیل مي دهد. 
در ادامه محمدصادق باطني، مدیر شبکه كودك با تشکر از 
حضور جناب خان این نکته را مطرح كرد: جناب خان خوش 
 آمدي به شبکه كودك و رونق تازه اي دادي. بچه ها از راه هاي 
دور آمدند از زاهدان گرفته تا تنکابن و بسیار از این حضور 
خوشحال شدند. همیشه عروس��ک ها طرفداران بسیاري 

داشته اند و نشاط و شادابي را به مخاطبان انتقال داده اند. 
مدیر ش��بکه كودك همچنین درباره برگزاري جش��نواره 
عروس��کي گفت: زبان كودك زبان رؤیاس��ت؛ عروسک ها 
بچه ها را به دنیاي رؤیاها مي برند. در واقع عروسک ها بچه ها 
را به دنیاي خیال انگیز رؤیاها دعوت مي كنند. با كودك باید 
ساده صحبت كرد و ما از حضور عروسک ها در سبد مصرف 
كودكان مان اس��تقبال مي كنیم. روز اول كه این جشنواره 
شروع شد، خیلي از بچه هاي عروسکي آمدند و خیلي 
از مخاطبان هم استقبال كردند. 20گروه آمدند و 
از خود كودكان رأي جمع آوري ش��د. 20میلیون 
رأي نشان مي دهد ما باید با تمام وجود به كمک 
پیشکسوتان و بزرگان حوزه كودك اتفاق تحولي 

در حوزه عروسکي رقم بزنیم. 
محمدصادق باطني همچنین خبر داد كه عروسک 
»سنجد« به شبکه كودك برخواهد گشت. 

سپس مریم سعادت، بازیگر و كارگردان 
باس��ابقه پس از دریافت جایزه خود این 
نکته را مطرح كرد: نمایش عروس��کي 
طرفداران بس��یاري دارد. م��ن خودم با 
این كار شروع كردم و س��ال ها در كنار 
بازیگري ام، این رشته هنري را عاشقانه 
دنبال كردم. تا این لحظه انتخاب اولم 
كار عروس��کي اس��ت و به شدت كار 

عروسکي را دوست دارم.

شعري نوجوانانه، تازه ترين سروده افشين علاء 

كسي مثل مقامات، رئيس دفترش نيست
حوزه اصلي و تخصصي تر شاعري افشين علاء، کودک و نوجوان است.
 او در تازه ترين سروده خود شعري براي اين رده سني سروده است. 

به دنبال كه هستی
كه از دردت بکاهد؟

خدا باید بداند
خدا باید بخواهد

به او بسپار خود را
كه جز این چاره ای نیست

كسی در كل عالم
به جز او كاره ای نیست

بگو با او غمت را
كه كارش عدل و داد است

همیشه وقت دارد
اگر كارش زیاد است

برو نزدیکش، از او
نشو غمگین و دلسرد

اگر رفتی، خداوند
نمی گوید كه برگرد!

نمی گوید: برو بعد،
سرم خیلی شلوغ است!

شکایت هر چه داری
نمی گوید دروغ است

كسی در دادگاهش
غم مدرك ندارد

خودش دانای كل است
به حرفت شک ندارد

نمی گوید خداوند
كسی در شأن من نیست!

برو پیشش كه حتی
نیاز در زدن نیست

خدا دربان ندارد
كه راهت را ببندد
تو را جدی نگیرد
به اصرارت بخندد

خودش تنهای تنهاست
كسی دور و برش نیست

كسی مثل مقامات
رئیس دفترش نیست

تو با او درد دل كن
كه رحمان و رحیم است

نترس از پاسخ رد
خدا خیلی كریم است

خدا یک لحظه غافل
از احوال كسی نیست
همیشه با من و توست
ولی مال كسی نیست

به دنیا تکیه، كم كن
كه از بنیاد، سست است

تو تنها با خدا باش
خدا كارش درست است!

     شعر

     تجسمی

    دیده بان

 احسان معراجي فر 
خبرنگار صدا و سيما درگذشت

احس�ان معراجي ف�ر خبرن�گار، کارگ�ردان، ش�اعر و 
تهيه کننده صدا و س�يما بر اثر س�کته مغزي درگذش�ت. 
احس��ان معراجي فر خبرنگار، كارگ��ردان، ش��اعر و تهیه كننده 

صداوسیما ششم اردیبهشت ماه بر اثر سکته مغزي درگذشت. 
احس��ان معراجي فر خبرنگار صداوسیما و ش��اعر، تهیه كننده و 
كارگردان بود كه علاوه بر تهیه و تولید حدود 20 هزار دقیقه انواع 
برنامه و كسب جوایز متعدد در جشنواره هاي داخلي و بین المللي 
سابقه مدیریت در بخش هاي مختلف صداوس��یما را در كارنامه 
داشت. معاون س��یماي یکي از ش��بکه هاي صداوسیما، مسئول 
خبرنگاران استان هاي شبکه خبر و مدیریت تولید و تأمین فضاي 

مجازي استان ها بخشي از سوابق مدیریتي اوست. 
تألیف دو كتاب و چند پژوهش و مقاله از دیگر سوابق علمي احسان 
معراجي فر است. او تحصیلکرده رشته كارگرداني سیما و دانشجوي 
دكتراي زبان و ادبیات فارسي است.  مرحوم احسان معراجي فر، 
خبرنگار صداوسیما در دومین جشنواره ملي جهادگران به عنوان 

خبرنگار برتر كشور با انتخاب هیئت داوران معرفي شده بود. 
----------------------------------------------------

در قالب کتاب »ممنوع الخروج« منتشر شد
 ماجرای نبرد جوان ایرانی 

برای رسيدن به »جنگ سوریه«
کت�اب »ممنوع الخروج«، روايت پرُف�راز و فرود اعزام يک 

مدافع حرم روانه بازار نشر شد.
كتاب »ممنوع الخروج«، روایت پرفراز و فرود اعزام یک مدافع 
حرم به قلم محمد حکم آبادی از سوی انتشارات »راه یار« چاپ 
و روانه بازار نشر شد. در برشی از این كتاب می خوانیم: »یکی یکی 
اسم ها را می خواندند تا از گیت رد شویم. توی دلم مداحی نریمانی 
را می خواندم: »منم باید برم، آره برم سرم بره/ نزارم هیچ حرومی 
طرف حرم بره... .« گاهی هم ذكر می گفتم، مخصوصاً »یا زینب«. 
اسمم را صدا كردند تا وارد گیت شوم و تمام. گذرنامه ام را تحویل 
دادم تا پلیس گذرنامه مهر خروج از كشور را بکوبد. گذر را برد زیر 
نور قرمز اسکنر، مهر را آورد بالا كه بکوبد توی گذرنامه؛ اما انگار 

چیزی گفت. گوش تیز كردم و سرم را بردم جلو.
_ آقای سجادی با شمام.

_ در خدمتم.
_ نمی تونی بری برادر، برگرد.

آب دهانم را قورت دادم و سرم را تکان دادم.
_ نمی تونم برم؟! برای چی؟!

_ ممنوع الخروجی.
_ م��ن ممنوع الخروج��م؟ م��ن هم��ه كاره��ام درس��ته آقا! 

ممنوع الخروجی برای چی؟ یه بار دیگه بزن.«
بنا بر این گزارش، كتاب »ممنوع الخروج«، روایت پرفراز و فرود اعزام یک 
مدافع حرم كه تحقیق آن برعهده اسماعیل هاشم آبادی بوده و تدوین 
آن توسط محمد حکم آبادی صورت گرفته اس��ت، در 216صفحه، 
شمارگان هزار نس��خه و با قیمت 65هزار تومان منتشر شده است و 
علاقه مندان می توانند این كتاب را علاوه بر كتابفروشی ها از سایت یا 

صفحات مجازی ناشر به نشانی raheyarpub.ir تهیه كنند.

    رسانه

مرحوم نادر طالب زاده بارها درباره غفلت نس�بت به عدم 
س�اخت فيلم، مس�تند و کارهاي نمايشي درس�ت درباره 
اهل بيت و فض�اي ديني گلايه ه�ا کرده ب�ود؛ او همواره به 
نگاه جهاني و بين المللي در اين عرص�ه تأکيد مي کرد:»ما 
بايد روايت هاي ديني و مذهبي مان را چارچوب و س�اختار 
بين المللي ببخشيم و اصلًا نويسندگان و پژوهشگران اين 
حوزه بايد به اين سمت و سو بروند تا ديگر عوالم جهاني هم به 
پاسخ  پرسش ها، ابهامات و نظريات ديني شان دست يابند.«

امروز مصادف با نخستین سالگرد درگذشت نادر طالب زاده عمار 
فرهنگي انقلاب اسلامي است. مروري بر نظرات و گلایه هاي او 
درباره نگاه تنگ و محدود مدیران فرهنگي در تولید آثار نمایشي 
خالي از لطف نیست. مرحوم طالب زاده در گفت و گویي با اشاره 
به كارهایي كه ساخته ش��ده بود، ولي عمق  میداني نداشت، به 
سریال امام رضا )ع( اشاره كرده و گفته بود:»وقتي امام رضا)ع( 
به عنوان یک سریال تلویزیوني به تصویر كشیده شد نتوانست 
تأثیرات بین المللي را به همراه داشته باشد، چراكه فیلمساز ما 
باید بداند عمق میداني یکي از وجوه فیلم نگاري دیني و مذهبي 
است. چون ما وظیفه  داریم فلس��فه، ایدئولوژي، روانشناسي و 
حکمت آموزي اسلام ناب را به جهانیان عرضه كنیم و بهترین 

ابزار انتقال مناسب، ساخت مستند و فیلم است.«
سازنده سریال بشارت منجي گفته بود: »یادم هست كه زماني 
داوود میرباقري مي خواست سلمان را كار كند به او گفتند مختار 
را كار كند.  اي كاش همان موقع سلمان را مي ساخت كه همه 
دنیا سلمان را مي شناسند، اما همه دنیا مختار را نمي شناسند. 
مثلًا مختار را مي توان در عراق نشان داد، اما در لبنان نمي توان 
این كار را كرد. همان موقع و این روزها كه با مس��ئله خلق آثار 
دیني و ماندگار مواجه مي شوم، این پرسش را مطرح مي كنم كه 

چه كار مي توانیم انجام دهیم این آثار جهاني شوند؟«
نادر طال��ب زاده در میزگ��ردي در گفت وگو با تس��نیم درباره 
سریال هاي دیني تلویزیون به این نکته جالب اشاره كرده بود 
كه مبدع گفت وگوي زنده در تلویزیون بوده است و در این زمینه 
گفته بود:»یادم مي آید به علي لاریجاني رئیس وقت س��ازمان 
صداوسیما پیشنهاد دادم صداوسیما برنامه گفت وگوي زنده اي 
ندارد، در حالي كه تلویزیون كشورهاي دیگر با گفت وگوهاي 
زنده انتقادي، سرپا بودند. خوشبختانه این پیشنهاد مورد قبول 
قرار گرفت و این كار از شبکه 5 شروع شد، برنامه اي تحت عنوان 
»شباهنگام« كه كار سیاسي و جنگ نرم با من بود. البته ناگفته 
نماند كه برخي ها را هم مي خواس��تیم همچون ازغدي كه به 
واسطه این برنامه دیده شد، دیده شوند، اما تلویزیون جلویشان 
را گرفت. آنقدر نمي شودهاي سازمان زیاد شد كه من به عنوان 

طراح برنامه ترجیح دادم استعفا بدهم.«

 به بهانه اولين سالگرد
 درگذشت عمار فرهنگي انقلاب اسلامي
 طالب زاده از توليدات نمايشي

 که نگاه جهاني ندارند گله داشت


